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Vildmarksdeltager fra Fanø skal speake
NORDBY – Fanø Sommercup kan nu præsentere 

årets speaker. Det bliver den nykårede nummer to 
i den seneste udgave af tv-serien Alene i Vildmarken 
og gamle Fanø-dreng Rasmus Christiansen, som vil 
sidde bag mikrofonen.

”Kongen fra Fanø”, ”Han taler som en tyfon”, ”Han 
kan mange bandeord”, ”Hans humør er gigantisk”, 
”Manden er fuld af råbende lort...”, ”Han har et fanta-
stisk sprog”, ”Manden er født med Caps Lock slået i 
bund. Fantastisk energi”.

De færreste, der har set bare lidt med i årets udgave 
af Alene i Vildmarken, kan være i tvivl om, hvem tv-
anmeldernes ord dækker over. Med sin klare røst, sit 
bramfrie sprog og klingende vestjysk har Rasmus 
’Fanø’ Christiansen nemlig været en af programmets 
seerfavoritter.

Og nu kan deltagere og gæster til årets Fanø Som-
mercup nyde godt af den blonde vikings humør og 
sprogblomster. 

Han er nemlig præsenteret som speaker til fod-
boldturneringen, hvorfor han vil sidde bag mikrofo-
nen og sætte gang i løjerne nogle timer både fredag 
og lørdag den 14. og 15. juli.

”Jeg er totalt oppe at ringe over det og glæder mig 
vildt meget til at være speaker – det bliver pissefedt. 
Jeg lover, at jeg vil give den fuld gas ved mikrofonen 
og skabe en fed fest. Jeg er jo gammel Fanø-dreng og 
har spillet i boldklubben i mange år, så jeg er totalt 
på hjemmebane her og glæder mig til at sprede god 
stemning til sommercuppen,” siger Rasmus Christi-
ansen.

Vildmarken-deltageren får i speakerboksen følge-
skab af en anden velkendt stemme i lokalområdet, 
nemlig Sune Engelbrecht, også kendt som SunE, som 
i godt 12 år har været radiovært og speaket radio- og 
tv-reklamer. Mange kender ham nok især fra hans år 
på Radio Victoria.

Han kommer ikke kun til at sidde som speaker, da 
han samtidig vil være at finde i ølteltet bag DJ-pulten 
lørdag eftermiddag, når Tom Donovan har optrådt. 

DN på Fanø føler sig misbrugt af kommunen
FANØ – I forbindelse med forberedelse af ansøg-
ningen til Dansk Erhvervsfremmebestyrelse om EU-
midler til Helhedsplanen kom Fanø Kommune til at 
nævne DN som en partner. 

Det er faldet foreningen så meget for brystet, at den 
har klaget til byrådet.

”I forbindelse med behandling af udviklingsplan 
for Rindby og ankomsten til Fanø er Fanø Kommune 
ved at søge erhvervsstyrelsen om støtte til at gennem-
føre et udviklingsprojekt, som skal øge turistbesøget 
på Fanø. DN Fanø har deltaget i høringsprocessen, 
borgermøderne og workshop omkring processen, og 
der udtrykt stor bekymring for den udvikling, byrå-
det lægger op til. Overnatningskapaciteten på Fanø 
vil stige med op til 170.000 overnatninger årligt. Tu-
risttrykket bliver væsentlig forøget, så belastningen 
af Fanøs natur stiger. Byrådet har i øvrigt også sat 
gang i udvidelse af et hotel ved Fanø Vesterhavsbad. 
Alligevel beskriver Fanø Kommune i en ansøgning 
til erhvervsstyrelsen om støtte på 30 millioner kro-
ner, at DN Fanø er partner i projektet og vil deltage i 
en styregruppe for projektet,” lyder det fra formand 
Britt Schak Hansen og talsperson Søren Vinding.

Fanø Posten har forelagt kritikken for kommunen, 
og kommunaldirektør Søren Abildtrup, som også er 
fungerende teknisk direktør, svarer til dette:

”Vi beklager, hvis de føler, at de bliver taget til ind-
tægt for noget, de ikke vil tages til indtægt for. Det 
har været uklart formuleret fra vores side, må vi er-
kende. Vores fokus har været at få udarbejdet så god 
og omfattende en ansøgning som overhovedet mu-
ligt på meget kort tid. En ansøgning som denne skal 
indeholde et forslag til organisering af projektet. Med 
DNs position har vi tænkt, at det var oplagt at nævne 
dem som potentielt medlem af styregruppe, arbejds-
gruppe med mere, herunder også som potentiel part-
ner i projektet, hvis de ønsker det.”

Øen rundt

Svenskeren i Nordby er nu blevet Marthas kæreste
FESTIVITAS – Kvinder er 
jo forfængelige og vil gerne 
ses. Det gælder også Mar-
tha af Sønderho, der nu har 
fået et hedt ønske om mere 
synlighed opfyldt. 

Nu kan alle se hende 
ligge for enden af den gen-
opførte bro ’Svenskeren’ i 
Nordby og friste både her-
boende og gæster udefra 
til at frisk lille sejlads til 
Esbjerg Havn eller en sæl-
banke i Ho Bugt. Tidligere 
lå hun lidt afsides i lystbå-
dehavnen.

Eventyret slutter endda 
ikke her. For i Hjerting er en 
række driftige borgere med 
hotelfatter Peter Petersen i 
spidsen, på ønske fra Mart-
has formand, i gang med at 

ændre en ponton ved Hjer-
ting Strand, så også den 
kan blive Marthas aller-
kæreste landingsbro, dog i 
Ho Bugt. 800.000 kroner er 
indsamlet, og arbejdet går i 
gang i de nærmeste uger. I 
2024 eller 2025 vil pontonen 
efter planen være forlænget 
så meget, at der er dybgang 
nok til Martha.

Men tilbage til indvi-
elsen af den lille stump 
landgangsbro, der sammen 
med en ’oprensning’ af 
sandbunden til og fra bro-
en har gjort det muligt for 
Marthas gaster nu at hente 
og aflevere gæster her.

Indvielsen fandt sted lør-
dag den 20. maj, og den var 
vældig godt besøgt. Sække-

pibemusik, masser af flag 
med smæld i og duften af 
grillpølser hjalp godt til.

Fanø Kommunes borg-
mester Frank Jensen blev 
standsmæssigt sejlet fra 
lystbådehavnen, fik en lille 
svingom med Martha og 
ankom så med en række 
velklædte kvinder i Fanø-
dragter.

Som i Midt om natten
Borgmesteren ridsede bro-
ens historie op fra første 
opførelse i 1884:

”I 2016 var ’Svenskeren’ 
i en sølle forfatning, og 
nogen havde besluttet, at 
broen skulle fjernes. Men 
ingen vidste præcist, hvor-
når den tragiske handling 
ville finde sted,” sagde han 
og fabulerede over filmen 
Midt om natten. I den ven-
tede man på nedrivning af 
et hus.

”Fanø har ikke Kim Lar-
sen – eller Benny, som han 
hedder i filmen. Men vi 
havde Torben Brinch. Æret 
være hans minde. Han 
kom forbi en tidlig morgen 
i 2016 og så, at nu var det 
nu. Det var i sidste øjeblik. 

En gummiged var netop 
ved at gøre klar til at fjerne 
resterne af ’Svenskeren’. Nu 
er det her jo Fanø og ikke 
slumstormerne på Christi-

Efter lang tids bejlen er det lykkedes udflugtsbåden Martha  
at få ’Svenskeren’ som sin kæreste landingsbro i Nordby

VADEHAVET – National-
park Vadehavet og Total-
Energies i Esbjerg indgår 
partnerskab om at beskytte 
biodiversitet og kultur-
arv, oplyser de i fælles en 
pressemeddelelse. Kernen 
i partnerskabet er et fælles 
ønske om at beskytte et af 
de vigtigste naturområder i 
Nordvesteuropa. 

Fra denne måned kan 
man se medarbejdere fra 
TotalEnergies arbejde 
rundt omkring i National-
parken. 

Ynglesæsonen for fug-
lene i Vadehavet er netop 
begyndt, men i år bliver 
fuglelivet fulgt tættere end 
normalt fra TotalEnergies’ 
kontorer på havnefronten i 
Esbjerg. For multienergisel-
skabet med betydelige akti-
viteter i den danske Nordsø 
og Nationalpark Vadehavet 
er gået sammen om at be-
skytte dyrelivet i området, 
som er på UNESCOs ver-
densarvsliste. 

Dette forår kan Total-
Energies’ medarbejdere 

Total giver ansatte fri til at passe på 
naturen i Vadehavet efter partneraftale

Martha kan nu lægge til ved enden af ’Svenskeren’.Vupti. Borgmester Frank Jensen klipper den røde snor.

Nationalpark Vadehavet i partnerskab med Total

Den ny anlægsbro er en lille og lavere forlængelse.Den ny anlægsbro er en lille og lavere forlængelse.
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anshavn, så Torben Brinch 
tog en rolig snak med fø-
reren af gummigeden, som 
han naturligvis kendte og 
bad ham lave noget andet 

eller tage en ekstra kaffe-
pause. Imens fik Torben fat 
i den rette forstærkning, og 
jeg kan se, at i hvert fald 
Stinne Berg stadig står her. 

Så arbejdet blev bremset.”
Borgmesteren nævnte 

herefter dannelsen af støt-
teforeningen Bevar Sven-
skeren, som han takkede 

varmt, og han roste for-
eningen bag Martha af Søn-
derho for at have knoklet 
benhårdt for at få landings-
broen skabt.

Femte indvielse
Formand Torben Kors gaard 
fra foreningen Martha tak-
kede også alle frivillige, 
tømreren og de fremmødte.

”Det er nok den femte 
indvielse af Martha, men 
I kommer gerne igen,” be-
mærkede han.

Herdis Poulsen fortalte 
om et stykke træ fra den 
første bro. Den er blevet 
undersøgt og er fra Norge, 
Sverige eller Danmark. Og 
er fra den rette periode. 
Flere undersøgelser venter.

Begge taler kan læses i 
fuld længde på Fanø Po-
stens hjemmeside.

Tekst og foto:  
Finn Arne Hansen

bruge op til tre arbejdsdage 
på at hjælpe nationalpar-
ken med opgaver såsom 
at sætte hegn op omkring 
yngleområderne for fugle, 
der yngler på strandene, 
overvåge de indhegnede 
områder og fjerne hegnet, 
når sæsonen er ovre, og un-
gerne er fløjet fra reden.

Begge aktører ser et lo-
vende partnerskab, som 
i fremtiden kan udvikle 
sig og bane vejen for mere 

offentlig-privat samarbejde 
inden for biodiversitet.

”Samarbejde om bære-
dygtig udvikling er centralt 
for både Nationalpark Va-
dehavets og partnerskabs-
programmets fremtid. Vi 
er glade for at kunne byde 
TotalEnergies velkom-
men som lokal partner, der 
som en af verdens førende 
energileverandører er fuldt 
forpligtet til FN’s verdens-
mål”, siger Janne Liburd, 
der er formand for natio-
nalparkens bestyrelse, og 
fortsætter:

”Jeg er imponeret over 
TotalEnergies’ globale bio-
diversitetsstrategi: Her 
anerkendes vigtigheden 
af verdens beskyttede om-
råder, og selskabet har for-

pligtet sig til ikke at udføre 
efterforskning eller udvin-
ding af olie og gas på steder 
som er på UNESCOs ver-
densarvsliste.”

Ressourcer i spil
”I områder under IUCN, 
det vil sige nationalparker 
med videre, forpligter sel-
skabet sig til at have en net-
topositiv indvirkning på 
biodiversiteten. Gennem 
det nye partnerskab brin-
ges kompetencer og res-
sourcer i spil i et omfang, 
som vi ikke har oplevet før. 
Det er ydermere vores am-
bition sammen at bidrage 
til menneskers trivsel gen-
nem aktiviteter i naturen. 
Vi ser frem til at udforske 
vores fælles styrker til for-

del for biodiversitet og lo-
kalsamfund,” slutter hun.

For TotalEnergies passer 
partnerskabet godt ind i 
ambitionen om at beskytte 
og opretholde arv og biodi-
versitet samt arbejdet med 
at understøtte flere af FN’s 
verdensmål.

“Fra vores base her I Es-
bjerg bor vi tæt på natio-
nalparken og kan nyde de 
unikke landskaber og dy-
relivet. Derfor er National-
park Vadehavet en oplagt 
partner for os, da vi deler 
ambitionen om at beskytte 
biodiversiteten,” siger Eric 
Delattre, administrerende 
direktør for TotalEnergies 
danske aktiviteter i Nord-
søen.

-fina

Nationalparkens bestyrelses-
formand Janne Liburd og Eric 
Delattre, administrerende 
direktør for TotalEnergies 
danske aktiviteter i Nordsøen 
ved det, det hele handler om: 
Vadehavet. Foto: Presse.

Martha kan nu lægge til ved enden af ’Svenskeren’. Borgmesteren havde fire Fanø-kvinder med sig. Kvinderne i Fanø-dragter fik sus i skørterne.

Borgmester Frank Jensen drog 
paralleller til filmen Midt om 
natten i sin tale.

Nationalpark Vadehavet i partnerskab med Total

Stinne Berg (th.) sagde straks ja til at hjælpe i 2016.

Indvielsen var begunstiget af solrigt vejr.

Herdis Poulsen med en stump træ fra den første bro.


